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شهروند| رئیس سازمان امور اجتماعی کشــور می گوید: »بعضی از کودکان کار و خیابان، در حوزه بهداشت و سلامت با مشکلاتی مواجه 
هستند و علایم هپاتیت یا بیماری های خطرناک دارند که در مرحله غربالگری این موضوع مشخص شد.« تقی  رستم وندی، معاون وزیر کشور در 
این باره گفت: »افرادی که به مشکلاتی در این زمینه دچارند، برای درمان به بخش بهداشت و درمان منتقل شده اند، کودکانی هستند که مشکل 
سرپرستی داشتند و توسط بهزیستی به آنها رسیدگی می شود. همان طور که گفتم، بهزیستی مسئولیت غربالگری و رسیدگی به این کودکان را 

دارد. استانداری و فرمانداری نیز وضع انسجام بخشی به کار همه دستگاه ها در این برنامه را به عهده دارند.«  

  ابتلای تعدادی از
  کودکان کار و خیابان

 به هپاتیت
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تحقیقات نشان می دهد که 
خستگی راننده یکی از عوامل 

مؤثر در بیش از ۲۰ درصد 
تصادفات جاده ای و بیش از 

یک چهارم تصادفات کشنده و 
جدی است.

مهتاب جودکی|  آخرین آمار از جمعیت یوزپلنگ ها مربوط 
به بیشتر از دو  ســال پیش است: کمتر از 40 یوز باقی مانده. بعد 
از دو  ســال معلق بودن پروژه بین المللــی حفاظت از یوزپلنگ 
آســیایی، کار این پروژه دوباره از سر گرفته شده است؛ اما بدون 
دوربین تله ای و بدون آمارگیری. دو  ســال است که از زیستگاه 
زادآور توران هیچ خبری نیست؛ زیستگاهی، در قلب شاهرود. 
انجمن یوزپلنگ ایرانی هم که پیــش از این جمعیت یوز را در 
مســاحت بزرگی از زیســتگاه ها پایش می کرد، دو  سال است 
که تنها پناهگاه حیات وحش میاندشــت را زیر نظر دارد. شمار 
یوزهای دیده شده در طبیعت در یک  سال گذشته به انگشتان 
یک دست هم نمی رسد؛ شهریور ماه دو یوزپلنگ در منطقه شکار 
ممنوع چاه شیرین سمنان، یکم مهر یک یوز در پناهگاه حیات 
وحش »کم کی« بهاباد یزد و از ابتدای سال، دو یوز در زیستگاه 
حیات وحش نایبندان طبس. کارشناسانی که با یوزها سر و کار 
 دارند، ناامیدانه می گویند اوضاع خوب نیســت و یوزپلنگ دوام 

نخواهد آورد.
یکی از آسیب های یوز نبود آمار است

باقر نظامی، پژوهشــگر یوز و سرپرســت پروژه بین المللی 
حفاظت از یوزپلنگ آســیایی، می گوید 10  سال است که هیچ 
پایشــی درباره جمعیت یوز صورت نگرفته اســت و به همین 
دلیل هر کسی درباره جمعیت این گونه آمار متفاوتی می دهد؛ 
سه  ســال پیش گفته می شــد که 70 فرد یوز باقی مانده و دو 
سالی اســت که می گویند 40 فرد باقی مانده است. اما مگر نه 
اینکه در نبود آمار دقیق، برنامه ریزی بــرای حفاظت و احیای 
 جمعیت هم به مشــکل خواهد خورد؟ نظامی جواب می دهد:   
» ما نتوانسته ایم به تعداد کافی دوربین تله ای وارد کنیم. وسعتی 
که پروژه یوز حفاظت می کند،  برابر با 6 میلیون هکتار است. این 
وسعت یک سوم کل مناطقی است که سازمان حفاظت محیط 
زیســت، حفاظت می کند. این طور نیســت که حتی با 100 یا 
200 دوربین بتوانیم این وســعت را پوشش دهیم. مسأله دیگر 
تحریم هاست؛ واردکردن تجهیزات سخت شده است و به همین 
دلیل نتوانسته ایم آمار درستی داشته باشیم.« پروژه بین المللی 
حفاظت از یــوز پایش جمعیت را متوقف کرده اســت: »دقیقا 
یکی از مهم ترین آســیب هایی که یوز دیده از نبود آمار اســت؛ 
چرا که هر کاری انجام دهیم براســاس اعداد و اطلاعات است؛ 
اگر دوربین گذاری و گردنبند گــذاری نکنیم، مدیریت ممکن 
نیست. مدیریت نوین بر پایه داده ها و اطلاعات و اکولوژی گونه 
است و به ناچار ما دچار مشکل می شویم.« شهاب الدین منتظمی، 
مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش در معاونت محیط  
زیست طبیعی سازمان محیط  زیست هم می گوید: »فقط انجمن 
یوزپلنگ ایرانی برای رصد یوزپلنگ ها، دوربین کار گذاشــته و 
آماری که می دهند مربوط به همه زیســتگاه های یوز نیست.« 
او آمار 40 یوزپلنگ بازمانده را قابل اتکا نمی داند: »آمار کمتر از 
40 یوزپلنگ برمبنای پایش های محلی منطقه ای است و مربوط 
به تمام مناطق نیست. یوز جزو گونه هایی نیست که بتوانیم از 
جمعیت آنها مطمئن باشیم. قطعا نمی توانیم بگوییم که همه 
زیستگاه ها و مناطق خارج از مناطق چهارگانه را پایش کرده ایم.«

از پروژه بین المللی چه خبر؟
پس از بازداشت کارشناسان محیط زیست، پروژه بین المللی 
دو  سال در تعلیق بود و حالا سه ماهی اســت که دوباره کار را از 
سر گرفته اســت. بعد از اجرای فاز اول پروژه از  سال 80 تا 87 و 

فاز دوم از  87 تا 97، این فاز سوم است و قرار است تا پنج  سال در 
زیستگاه های یوز ادامه داشته باشد.

سرپرســت پروژه بین المللی حفاظت از یوزپلنگ آسیایی و 
زیســت بوم های مرتبط می گوید: »کارها را با حداقل ها پیش 
می بریم. در مدت این ســه مــاه کارگاه هایی آموزشــی برای 
محیط بانان و روسای زیســتگاه های یوز برگزار کردیم. در حال 
تدوین برنامه اقدامــات اضطراری حفاظت از یوز در شــرایط 

بحرانی جمعیت این گونه هستیم و 
اتاق های فکری تدارک دیده ایم که 
همه پای کار باشند؛ هم متخصصان 
داخلی و هم خارجی. قرار است روی 
معیشت جوامع محلی مانور بدهیم؛ 
می خواهیم برای حفاظــت از یوز 
و رفع کردن خواســته های جوامع 
محلی، فعالیت قرق های اختصاصی، 
اکوتوریســم و جذب درآمد برای 
مردم محلــی را -کــه از دوره های 
قبلی شروع شده بود- ادامه دهیم. 
درباره شکار نمی دانم؛ در دفتر صید 
و شکار معاونت طبیعی برنامه ریزی 
می شود. با یک تیم قرارداد بسته ایم 
که در روســتاهای هــدف که در 
زیســتگاه های یوز تأثیر دارند، به 

دنبال معیشت جایگزین باشند. 
گزارش آنها در ماه دسامبر آماده می شود.« آنها علاوه بر این، 
در حال بازنگری روش سرشــماری طعمه های یوز هستند تا 
پایش ها منظم و سیستماتیک باشد. »آمارهای دیمی به درد ما 
نمی خورد. باید بدانیم دقیقا چند ماده و چند نر داریم، زادآوری ها 
امسال چطور بود و  سال پیش چطور. در این دوران بی بودجه و 
بی پولی که همه از آن متاثر شده اند، این حداقل هایی است که ما 
می خواهیم. ما متاثر از تحریم و بودجه محدودیم و در این شرایط 
پروژه هم مثل خــودِ یوزپلنگ در  ابهام بودن و نبودن اســت.« 
سازمان محیط  زیست امسال 300 میلیون تومان بودجه برای این 

پروژه در نظر گرفت. به گفته این پژوهشگر، درحالی  که ایران با 
وجود 6 میلیون هکتار زیستگاه، وسیع ترین سایت UNDP را 
در کل دنیا دارد، کمترین میزان بودجه بین المللی به آن تعلق 
می گیرد. »بعضی می گویند پروژه یوز میلیون هــا دلار تا الان 
خرج برداشته است؛ در صورتی که کل بودجه از  سال 80 –روز 
اولی که پروژه آغاز شد- تا همین امروز، یک میلیون و 600 هزار 
دلار بوده اســت. دلار آن زمان به این قیمــت نبود و این بودجه 
در طول 18 سال هزینه شده است، 
نه یک ســال. به نظرم این حرف ها 
انصاف نیســت. یوز بهانه ای است 
تا خشــک ترین و شــکننده ترین 
زیستگاه های کشــور را حفاظت 
کنیم. یــوز پرچمی اســت برای 
حفاظــت از کل فــلات مرکزی 
ایران که مثل شمال کشور خوش 
آب و هوا نیســت. پروژه یوز دفتر 
مشــاوره ای اســت و ما قرار است 

دردهای یوز را بشناسیم.«
از نگاه سرپرست پروژه بین المللی 
حفاظت از یوزپلنگ آسیایی، وضع 
جمعیتی یوزپلنگ هــای بازمانده 
خوب نیست: »مسأله ما حفاظت 
اســت، اما حفاظت زیســتگاه ها 
مناسب نیســت. در جریان خرید 
آغل ها برای رفع تعارضات جوامع محلی، فعلا فقط پارک ملی 
توران امن شده است. به علاوه 80 محیط بان زیستگاه های یوز را 
حفاظت می کنند و این رقم باید دست کم دو برابر باشد. متاسفانه 
ادارات استانی هم همراه نیســتند. امکانات و تجهیزات کافی 
نداریم. توران هنوز خودرو نــدارد. وضع جمعیتی یوز هم اصلا 

خوب نیست و چشم امیدمان به توران است.«
 از دو  سال پیش

 هیچ پژوهشی در توران انجام نشده است
در شــرایط تعلیق فعالیت پروژه یوز در دو  ســال گذشته، 

انجمن یوزپلنگ ایرانی همچنان فعال بود، هرچند محدودتر. 
عطیه تک تهرانی، مدیر پژوهش ایــن انجمن می گوید:  »دو 
 سال است که فقط پناهگاه حیات وحش میاندشت را مشاهده 
کرده ایم.  سال پیش با 30 دوربین و امسال با 23 دوربین. قبل 
از این با تعداد بیشتری دوربین و در مساحت بسیار بزرگ تری 
جمعیت یوز را پایش می کردیم و ســه دوره پایش سراسری 
داشتیم. همه زیستگاه های یوز نه، اما بیشترش را پوشش دادیم 
و برآوردی از جمعیت ارایه کردیم.« به گفته او، آماری که این 
انجمن اکنون در اختیار دارد، مربوط به  سال 90 تا 95 است و 
جمعیت 40 فردی یوز هم مربوط به مقاله ای است که دو  سال 
پیش منتشر شد:   »این آمار مربوط به مقاله ای است درباره همه 
زیستگاه های یوز؛ همه اطلاعات دوربین گذاری ها و مشاهدات 
مســتند. در مجموع برآورد شد که کمتر از 40 یا خوش بینانه 
حداکثر 40 فرد یوز در زیستگاه ها داریم. ما فقط به این دلیل به 
این آمار اتکا می کنیم که آخرین مقاله منتشرشده ای است که با 
مستندات ارایه شده است. در این یکی، دو  سال اتفاقاتی افتاده 
که آمارگیری تازه ای نداشته ایم. تا اطلاعات قابل استناد دیگری 

نباشد، مجبوریم به آخرین مقاله علمی استناد کنیم.«
این کارشناسِ تنوع  زیســتی درباره فعالیت انجمن در دو 
 ســال گذشــته هم می گوید : »تلاش کردیم فعالیت هایمان 
را تا جایی که توان داشــتیم ادامه دهیم. وضع طوری است که 
از زیســتگاه های جنوبی )یزد، کرمان و خراسان جنوبی( یوز 
هیچ زادآوری گزارش نشده. نمی دانیم دلیلش چیست، فقط 
می دانیم چند سالی اســت چند یوزپلنگ نر می بینیم. چه از 
دوربین ها و چه از محیط بانانی که پیش از این مشاهدات توله 
و ماده داشتند، هیچ آماری نداشته ایم. همکاران ما در موسسه 
میراث پارسیان پارک ملی توران را مطالعه می کردند؛ یکی از 
دو زیســتگاه زادآور در شمال. به همین دلیل تصمیم گرفتیم 
تمام نیرویمان را به زیستگاه زادآور دیگر در میاندشت ببریم؛ 
دوربین گــذاری، مدیریت منابع آبی، احداث بند، اســتخدام 
محیط بــان، همیــار محیط بــان و محیط بــان آب و خرید 
موتورسیکلت.« تک تهرانی به این اشاره می کند که از دو  سال 
پیش هیچ پژوهشی در توران انجام نشده و به این دلیل ممکن 
است انجمن یوزپلنگ کار را در توران ادامه دهد. از طرف دیگر، 
در شرایطی که کارشناسان وضع جمعیتی یوزپلنگ را بحرانی 
می دانند، قرار اســت کار تکثیر در نیمه اسارت یوزپلنگ هم 
از ســوی این انجمن در کنار سازمان محیط  زیست آغاز شود: 
»باید هر چه زودتر این پروژه را راه اندازی کنند، چون شــواهد 
به ما نشان می دهد یوزپلنگ دوام نخواهد آورد. سرعت انقراض 
یوزپلنگ ها بالاست و ثبت مشاهدات جدید اتفاق نیفتاده است. 
مجبوریم به تکثیر در اسارت و نیمه اسارت یوزپلنگ فکر کنیم. 
تا همین حالا هم خیلی دیر شده.« چند سالی است که دلبر و 
کوشکی به امید زادآوری در حصار پردیسان  هستند، اما دست 
آخر همه از جفت گیری طبیعی آنها ناامید شــدند. حالا دلبر 
بیماری کلیوی گرفته و کوشکی هم  درصد باروری اش پایین 
آمده است: »الان »ایران« اضافه شده است، اما نمی توانیم برای 
باروری او روی کوشکی حساب کنیم. به علاوه احتمال باروری 
طبیعی یک جفت یوز در اســارت خیلی پایین است. به دلیل 
حضور »ایران« مصمم تر شــده ایم که تکثیر در نیمه اسارت را 
در یکی از زیستگاه ها آغاز کنیم. جفت »ایران« باید از طبیعت 

زنده گیری شود. او در بهترین سن زادآوری است.«

انتقال موفقیت آمیز 11 گور ایرانی 
از ابرکوه به سیاه کوه

شهروند| برای نخســتین بــار 11 راس گورخر ایرانی با 
موفقیت از سایت پنج انگشت بخش بهمن شهرستان ابرکوه 
به پارک ملی ســیاه کوه شهرســتان اردکان منتقل شدند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان یزد با اعلام این 
خبر گفت:  »گورخرها بعد از مدتی قرنطینه، در طبیعت که 

زیستگاه این گونه جانوری است، رهاسازی می شوند .«
به گزارش ایرنا نیره پورملائی ادامه داد: »در ســایت پنج 
انگشــت ابرکوه 24 راس گورخر وجود دارد که با انتقال 11 
راس به ســیاه کوه ،  13 راس باقی مانده اســت.« او هدف از 
انتقال این گونه جانوری را از بین رفتن زیستگاه های گورخر 
ایرانی دانست: »در گذشــته بر اثر تخریب زیستگاه و شکار 
بی رویه، چنین گونه های با ارزشی را از دست دادیم. گورخر 
ایرانی یکی از گونه های حمایت شده به شمار می آید و استان 
یزد یکی از بهترین زیستگاه های آن است. ایجاد سایت های 
تکثیر و پــرورش حیات وحش بهتریــن روش برای نجات 
گونه های در حال انقراض است و در استان یزد 2 سایت تکثیر 
و پرورش گورخر ایرانی ایجاد شده که تاکنون 2 مرحله انتقال 

و رهاسازی در سایت شهرستان مهریز انجام شده است.«
پیش از این سرپرســت حفاظت از محیط زیست ابرکوه 
به مناســبت روز ملی محیط بان )23 تیر( امسال گفته بود 
که این شهرستان 55 هزار هکتار عرصه های حفاظت شده 
دارد. به گفته حســن تیموری کوه های » عیش، اعلا و کفه 
تاقستان« از جمله مناطق شکار ممنوع است و سرو 4500 
ساله و سایت تکثیر و پرورش گورخر ایرانی پنج انگشت ابرکوه 
تحت حفاظت و نظارت محیط بانان این اداره قرار دارد: »در 
منطقه شکار ممنوع گونه های ارزشمندی افزون بر یک صد 
رأس قوچ، میش، کل، بز، آهو و جبیر و … زندگی می کنند. 
در سایت تکثیر و پرورش گورخر ایرانی منطقه پنج انگشت 
تعدادی گورخر نگهداری می شوند که این منطقه را به نقطه 
جذابی برای گردشگران داخلی و خارجی تبدیل کرده است.« 
این مسئول محیط زیست ابرکوه به آغاز فعالیت سایت تکثیر 
و پرورش پنج انگشت ابرکوه در سال 1389 اشاره کرد و گفت: 
»هم اکنون 11 راس گورخر نر و تعدادی گورخر ماده در این 
سایت نگهداری می شوند. این شهرستان در گذشته یکی از 
زیستگاه های مهم حیات وحش استان یزد بود. تا اواخر دهه 
40، گونه های حیوانی گورخر، آهو و جبیر در آن می زیست و 
حتی در گزارش اتحادیه جهانی حفاظت از طبیعت کویر از 
ابرکوه به عنوان یکی از زیستگاه های خوب پرورش گورخر نام 

برده شده است.« 

رئیس پلیس راه راهور ناجا:  

رانندگان ریسک نکنند، همه 
دوربین های جاده ای روشن اند

شهروند| رئیس پلیس راه راهور ناجا می گوید: »تمامی 
دوربین های جاده ای روشن هستند و همه نقاط جاده حتی 
بین خطوط را تحت پوشش دارند، رانندگان ریسک نکنند و 
با سرعت بالا از جلوی دوربین ها عبور نکنند.« تیمور حسینی 
در این باره گفت: »دوربین هایی که در جاده ها هستند، عمدتا 
سرعت متوسط را می گیرند؛ یعنی اینکه برخی  به دوربین که 
می رسند، سرعت شان را پایین می آورند و بعد از آن مجددا با 
سرعت بالا رانندگی می کنند، کاری بی فایده است.« او ادامه 
داد:  »خاصیت دوربین این است که هر از چندگاهی نیاز به 
کالیبره شدن دارد و این کار به صورت مدام و مستمر انجام 
می شود. توصیه می کنم هیچ کس به عنوان اینکه این دوربین 
 فعال نیست، ریســک نکند و از جلوی دوربین ها با سرعت 
رد  نشــود، چون همــه دوربین هــای ما فعال اســت.« 
رئیس پلیس راه راهور ناجا در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
چند دوربین در محورهای مواصلاتی داریم، گفت: »تا امروز 
بالغ بر دو هزار دوربین در محورهای مواصلاتی کشور داریم.« 
حسینی ادامه داد: »دوربین ها هر ازگاهی نیاز به ارتقا دارند؛ 
اگر بگویم ندارد که اشتباه است؛ چراکه تکنولوژی روز به روز 
درحال پیشرفت است و با ورژن های جدید مواجه هستیم. 
ارتقای فنی دوربین ها در دســتور کار است؛ یعنی علاوه بر 
توسعه کمی باید به فکر ارتقای کیفی و استفاده از ورژن های 

جدید باشیم که این هم در دستور کار است.«
او در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه یکسری از محورها 
اصلا دوربین ندارند و پلیس هم در آنجا حضور ندارد و باعث 
می شــود تا قاچاقچیان آن محورها را بــرای تردد انتخاب 
کنند، چرا پلیس کاری بــرای کاهش این تخلفات اقدامی 
انجام نمی دهد، گفت: »این وظیفه پلیس نیســت. تجهیز 
محورها به تجهیزاتی همانند دوربین در حوزه مسئولیت 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای است ولی پیگیری 
می کنیم که ان شــاءالله محورهای آزادراهی و بزرگراهی و 
اصلی که عمدتا مجهز هستند، فرعی ها و محورهای درجه 
دو هم مجهز شوند. در محورهای مواصلاتی کمبود دوربین 
داریم و مصداق این صحبت هم نداشتن دوربین در برخی 

محورهاست.« 

خبر شروع دوباره پروژه بین المللی حفاظت از یوزپلنگ آسیایی بعد  از دو  سال تعلیق

حفاظت از آخرین یوزها بدون دوربین تله ای
          سرپرست پروژه بین المللی حفاظت از یوزپلنگ آسیایی: 1۰  سال است هیچ پایشی درباره جمعیت یوز صورت نگرفته و به همین دلیل هر کسی درباره جمعیت این گونه آمار متفاوتی می دهد

 

شهروند|  »افزایش چهاربرابری کودک همسری در بعضی نقاط کشور به 
دلیل افزایش وام ازدواج«. این خبری بود که دیروز محمدمهدی تندگویان، 
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان، با نگرانی اعلام کرد: »بررســی ها 
نشــان می دهد در بعضی از نقاط کشــور که با فقر فرهنگــی و اقتصادی 
روبه رو هســتیم، از وام ازدواج برای معامله کودکان زیر 15 ســال استفاده 
می شود.« تندگویان با تأکید بر شــرایط فعلی جامعه، افزایش وام ازدواج را 
در بالابردن آمار ازدواج راهگشا ندانسته است: »این افزایش تنها زمینه ساز 
مشکلات و آسیب های دیگر می شــود.« معاون امور جوانان وزارت ورزش و 
جوانان از آمارهایی خبر داده که نشــان از اســتفاده کودکان زیر 15سال از 
وام ازدواج دارند:»آمارهایی موجود اســت که کودکان زیر 15 ســال به ویژه 
دختران زیر این ســنین از این وام اســتفاده کرده اند و این آمار نســبت به 
 سال گذشته چهاربرابر شده اســت. آمارهایی هم به دست آمده که عده ای 
با بیش از 40 تا 45 ســال سن نســبت به دریافت این وام اقدام کرده اند، به 
همین دلیل فکر می کنم اگر قانون گذار قصد دارد این مبلغ را افزایش دهد، 
باید نســبت به این موضوع هم فکر کند که هم پرداخت وام تســهیل شود 
 و هم بعضی قیود ســنی در مورد رعایت ســن جوانان برای دریافت وام نیز

 لحاظ شود.« 
این نگرانی پس از بعضی شــائبه ها درباره احتمال افزایش وام ازدواج در 
لایحه بودجه 99 مطرح شده است؛ شائبه ای که البته به واقعیت تبدیل نشد 
و دیروز خبر آمد براســاس لایحه بودجه 99، رقم وام ازدواج در  سال آینده، 

مانند  سال 98،  30 میلیون تومان خواهد بود. 
صحبت از کودک همسری و خطر افزایش چهاربرابری آن درحالی مطرح 
می شود که چندی پیش یک فوریت اصلاح ماده 1041 قانون مدنی یا همان 
کودک همســری بعد از رأی آوردن در مجلس در کمیسیون قضائی رد شد. 
طیبه سیاوشی، یکی از نمایندگان مجلس بود که در واکنش به این تصمیم 
کمیسیون قضائی توییت کرد:»متأسفانه طرح ما برای ممنوعیت ازدواج زیر 
13 سال به طورکلی در کمیسیون قضائی مجلس رد شد، آن هم با وجود آنکه 
پیشــتر یک فوریت طرح در صحن مجلس رأی آورده بود. دلایل مخالفان 
بیشتر مســائل فقهی و شــرعی عنوان شــد. امیدوارم تک تک نمایندگان 
و  مخالفان طــرح متوجه پیامدهای تصمیــم امروز خود باشــند و بدانند 
کودک همسری چه آســیبی به جامعه و فرزندان ایران وارد کرده است. در 
مسأله شرعیات به حکم آیت الله مکارم شیرازی ارجاع می دهم و فتوای ایشان 
در دیدار نمایندگان با این بزرگوار و منع ازدواج زیر 13سال.« سیاوشی حالا 
می گوید او و همکارانش در فراکسیون زنان مجلس در تلاشند با رایزنی های 
جدید و قبل از پایان کار مجلس کنونی، این طرح را دوباره به جریان بیندازند. 

فقر، کودک فروشی را تشدید  می کند
بر اساس آمارهای معاونت پیشگیری از آســیب های اجتماعی سازمان 
بهزیســتی کشــور، 17درصد ازدواج دختران در ایران پیش از رسیدن به 
سن 18سالگی اســت و بیش از 5 درصد زنانی که ازدواج کرده اند، کمتر از 
15سال سن داشته اند. طبق آمارهای ثبت احوال، 95 هزار طلاق زیر 19سال 

در  سال 1395 ثبت شده اســت. نیره توکلی، جامعه شناس در گفت وگو با 
»شهروند«، مشکل کودک همسری را تنها معطوف به یک عامل نمی داند 
و باورش این اســت در این موضوع، عوامل دیگری هــم دخیلند که دور از 
چشــم می مانند و کمتر به آنها پرداخته می شــود؛ عوامل واســطه ای که 
در افزایش کودک همســری نقش ایفا می کنند. توکلــی از نقش آفرینی 
تحریم  های اقتصادی، تورم و گرانی که بیش از گذشــته عرصه را برای قشر 
ضعیف جامعه تنگ کرده، می گوید: »درشــرایط کنونی اقتصادی بی شک 
شــرایط اقتصادی طبقات پایین تر جامعه وخیم تر از گذشــته شده و این 
به معنای به جان خریدن انواع ریسک هاســت.« این جامعه شــناس، فقر، 
بدسرپرســتی، اعتیاد و... را در افزایش کودک همسری تأثیرگذار می داند: 
»افزایش کودک همسری بی شک مربوط به طبقه متوسط جامعه نیست و 
به قشر پایین جامعه محدود می شود، چون قشر متوسط هنوز به این تنگنا 
نرسیده تا ریسک چنین تصمیم یا اقدامی را بپذیرد. بنابراین، این موضوع که 
افزایش وام ازدواج، موجب بیشترشدن کودک همسری در مناطق حاشیه ای 
و روستایی شود، دور از انتظار نیست.« به گفته او، فقر در میان عوامل دیگر 
فاکتور مهمی است که پشت ســر خود اعتیاد، خانواده های از هم گسسته، 
خانواده های بدسرپرست و... را می بیند. عواملی که هریک بهانه ای می شوند 
برای کودک همســری. توکلی تورم را عاملی بر تشــدید کودک همسری 
می داند: »خانواده هایی که با فقر و آســیب های متعدد دست به گریبانند، 

می توانند به فکر چنین راه حل هایی هم بیفتند.«  

وزارت ورزش و جوانان ابراز نگرانی کرد

وام »30 میلیون تومانی« انگیزه افزایش کودک همسری
  نیره توکلی، جامعه شناس: افزایش کودک همسری مربوط به طبقه متوسط جامعه نیست و به قشر پایین جامعه محدود می شود
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 از نگاه سرپرست پروژه بین المللی 
 حفاظت از یوزپلنگ آسیایی

  وضع جمعیتی یوزپلنگ های بازمانده
  خوب نیست: »مسأله ما حفاظت است
  اما حفاظت زیستگاه ها مناسب نیست.

 در جریان خرید آغل ها برای رفع تعارضات 
جوامع محلی، فعلا فقط پارک ملی توران 

امن شده است. به علاوه 80 محیط بان 
 زیستگاه های یوز را حفاظت می کنند

 و این رقم باید دست کم دو برابر باشد.  «
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